
این خط کامل شود، ۷۰ درصد بار ترانزیتی کشور 
از این کریدور شرقی انجام می شود.

ë  گفته اید سیســتان و بلوچستان در رتبه نخست
طرح نهضت ملی مسکن قرار دارد. دراین زمینه 

توضیح بیشتری بفرمایید.
البتــه رتبه اول تا ســوم نهضت ملی مســکن 
بــا  بــه سیســتان و بلوچســتان اســت.  متعلــق 
همــکاری و حمایــت دولــت در شهرســتان های 
زابــل و زاهــدان حدود 8 هزار واحد مســکونی در 
نظر گرفته شده است. در واقع طرح نهضت ملی 
مســکن در این استان از پیشرفت فیزیکی خوبی 
برخوردار اســت و در تلاشیم تا پایان سال حدود 
۶ هزار واحد مسکونی را در شهرهای زیر ۱۰۰ هزار 

نفر به متقاضیان تحویل دهیم.
ë  با وجــود آمارهای امیدوارکننــده ای که از بهبود

شاخص اشتغال اســتان ارائه دادید، ما می  بینیم 
که این استان همچنان با معضل قاچاق سوخت 
روبه روســت و جمعیت زیادی از مردم اســتان به 
این کار اشــتغال دارند. اصولاً آیــا ظرفیت و راهی 
برای جایگزینی قاچاق سوخت با تجارت رسمی 

سوخت وجود دارد یا خیر؟
بحث قاچاق در اســتان به شــکلی که مطرح 
می  شــود، نیســت؛ مــردم ایــن اســتان ســهمیه 
سوخت خودشان را می فروشند و ما نمی توانیم 
جلوی آن را بگیریم زیرا راهکاری قانونی برای آن 
وجود نــدارد. البته نکته مهم این اســت که چند 
برابر ظرفیت سیســتان و بلوچســتان، سوخت از 
اســتان های همجوار این اســتان قاچاق می شود. 
چندیــن بــار بــه مســئولان وزارت نفــت اعــلام 
کرده ایــم که ســوخت در سیســتان و بلوچســتان 
باید ســاماندهی شــود به این ترتیــب که چندین 
مخزن احداث کنیم و با توجه به اینکه گذر مرزی 
سوختی داریم مابه التفاوتی را که قاچاق می شود 
بــه صــورت قانونی منتقل کنیــم؛ ایــن کار را باید 
وزارت نفــت انجــام دهد و ســوخت را به قیمت 
تعادلــی در اختیــار ما قــرار دهد تا بتوانیــم آن را 

صادرکرده و از قاچاق سوخت جلوگیری کنیم.
لازم اســت با احــداث زیرســاخت ها، تجارت 

ســوخت را رسمی کنیم تا جلوی قاچاق سوخت 
در سیســتان و بلوچســتان و اســتان های مــرزی 
گرفته شود. با ساماندهی گذرگاه های مرزی همه 
مردم را در شمال و جنوب سیستان و بلوچستان 
در زمینــه فــروش ســوخت منتفــع کردیــم، زیرا 
ســوخت مازاد مردم از طریــق گذرگاه های مرزی 
صادر می شــود. درخواست ما از وزارت نفت این 
اســت که بــرای ســاماندهی و صادرات ســوخت 
در سیســتان و بلوچســتان برنامه ریــزی کنــد تــا 
قاچاق ســوخت از طریق این استان انجام نشود 
و بــه صــورت قانونی مردم ســوخت را به فروش 

برسانند.
ë  معضل صف های طولانی بنزین همواره در این

اســتان برای مردم آزاردهنده اســت و آنها انتظار 
دارند اقدامی برای رفع این مشکل انجام شود. چه 

تدبیری در این خصوص اندیشیده اید؟
فاصله شــهرهای اســتان زیاد اســت، به طور 
مثال از منطقه »سفید آبه« تا چابهار هزار کیلومتر 
فاصله اســت، در حالی که در این مســیر جایگاه 
عرضه سوخت به میزان کافی وجود ندارد. یکی از 
بزرگ ترین مشکلات ما در سیستان و بلوچستان 
صف های طولانی بنزین و گازوئیل اســت؛ مردم 
مــا یک اصطلاح و کنایــه دارند و می  گویند »بقیه 
مردم کشــور برای تفریح پارک می روند، اما ما به 
صف بنزین.« ما در مقایسه با استان هم مساحت 
خودمان کمتــر از نصف جایگاه ســوخت داریم؛ 
یعنی آن اســتان با فاصله کمتر شهرهایش ۲8۰ 
جایگاه دارد ولی سیســتان و بلوچستان فقط ۱۲۰ 
جایگاه دارد. یکی از مصوبات سفر رئیس جمهور 
که بدون اجرا مانده، ســاخت ۴۰ جایگاه سوخت 

در سیســتان و بلوچســتان اســت که بایــد وزارت 
نفت مجوز ســاخت این تعداد جایگاه ســوخت 
را صــادر کنــد که تاکنــون 4 مجوز صــادر کرده که 
آن هــم از قبل بوده اســت. با این فاصله طولانی 
شــهرها، مردم ما باید ســاعت ها در صف بنزین 
باشند که با احداث جایگاه سوخت بسیاری از این 

مشکلات حل می  شود.
ë  بــا وجود اینکــه رهبر معظــم انقــاب فرمودند

ســواحل مکــران »گنج پنهان« اســت و شــورای 
توسعه ســواحل مکران ایجاد شــده و دبیر توسعه 
سواحل مکران منصوب شدند، اما سازمان منطقه 
آزاد تاکنون نتوانسته به توسعه این سواحل کمک 

کند. برنامه ای در این زمینه دارید؟
ما نقشــه راهی ترســیم کردیم و در این نقشه 
راه تأکیــد شــده که زیرســاخت های ایــن منطقه 
در  نمی توانیــم  را  ســرمایه گذار  شــود؛  تکمیــل 
منطقه ای مستقر کنیم که مسیرهای راه آن هنوز 
تکمیل نشــده اســت؛ از طرفی ابتدا باید مســأله 
آب آشــامیدنی، راه و انــرژی در منطقــه تأمیــن 
شــود. فولاد مکران و پتروشیمی نگین مکران در 
جنوب سیســتان و بلوچستان در شرف راه اندازی 
اســت، ولی هنــوز گاز نداریــم البته قــول آن داده 
شــده اســت و امســال هــم شــرکت گاز اقدامات 
خوبی انجام داده و ۶۵۰ کیلومتر خط لوله کشیده 
اســت و ما امروز شاهد هســتیم که گاز به خاش، 
زاهدان، سیستان و پیش از آن به ایرانشهر رسیده 
است و امیدواریم خط گاز در دهه فجر به چابهار 
برســد تــا بتوانیــم به پتروشــیمی نگیــن مکران، 
فــولاد مکــران و نیروگاه های ایــن منطقه منتقل 
کنیم. اگر خدمات زیرساختی مثل راه، آب، گاز و 
بویژه راه آهن فراهم باشد، مشکل حل می شود. 
اســتاندار سیســتان و بلوچســتان گفــت: وقتــی 
صحبت از بندر تجاری چابهار می شــود، اگر راه و 
ریل نرســد بندر تجاری بدون آن مفهومی ندارد 
و اگــر ایــن ریل برســد، آن زمان علاوه بر توســعه 
چابهار، سیســتان و بلوچســتان را نیز به توســعه 
نزدیک خواهــد کرد. من فکر می کنــم چون این 
زیرســاخت ها فراهــم نبوده اســت، منطقــه آزاد 

چابهار در توسعه استان نمی تواند مشارکت کند؛ 
اینها ۲ علت دارد یکی اینکه زیرساخت ها تکمیل 
نبــوده و دوم اینکه مردم در آنجا ســرمایه گذاری 
نکرده انــد و هــر چه ســرمایه گذاری شــده دولت 

انجام داده است.
 هــر چــه در منطقــه چابهــار ســرمایه گذاری 
شده صرفاً از منابع دولتی است در حالی که باید 
تلاش کنیــم ســرمایه گذاری های مردمی و حتی 
سرمایه گذاران خارجی کشورهای عمان، امارات 
و پاکســتان را جــذب کنیم تا چابهار توســعه پیدا 
کنــد. در این زمینه نقشــه راهی تدویــن و تقدیم 
دولت شــده است، یک نقشه مختصر و مفید که 
هــم برگرفته از احــداث زیربناها و زیرســاخت ها 
اســت و هم گفتیم چه قابلیت هایی می تواند در 

این منطقه آزاد شکل گیرد.
ë  اخیــراً معــدن چهــار تنــی طــا در سیســتان و

بلوچســتان کشف شــده که می  تواند نقش بزرگی 
در توسعه استان داشته باشد، برای استفاده از این 

ظرفیت چه کارهایی انجام شده است؟
در حــال حاضر معدن طلای تفتان و معدن 
طــلای میرجــاوه را در اســتان داریــم و اخیراً هم 
ذخیره چهار تنی طلا در سیســتان و بلوچســتان 
کشــف شــده اســت؛ هنوز مناطقی وجود دارد که 
اکتشــاف روی آنها انجام نشــده که باید ســازمان 
زمین شناسی و سازمان صنعت، معدن و تجارت 
در این زمینــه ورود کنند، چرا که بخش زمان بر و 
هزینه بر در حوزه معادن، بحث کشــف است اما 
وقتی شناسایی شد و به بهره برداری رسید سرشار 
از ثروت برای اســتان خواهد بود. اســتان با وجود 
معادن سرشاری که دارد در بخش سرمایه گذاری 

و اکتشــاف اســت و هنوز به بخش ثروت نرسیده 
است؛ خوب نیست مردمی که روی معادن غنی 
هستند و این ثروت را دارند در چنین وضعیتی به 
سر برند؛ باید معادن تبدیل به پول و ثروت شود 

و مردم از مزایای آن بهره مند شوند.
ë  بهبــود معیشــت مرزنشــینان همــواره مــورد

تأکیــد دولت بــوده اســت. دراین زمینه توســعه 
بازارچه های مرزی در استانی که بیشترین مرز کشور 
را دارد، بســیار حائز اهمیت است. برای رونق این 

بازارچه ها چه اقداماتی انجام شده است؟
۱۳ بازارچــه در سیســتان و بلوچســتان وجود 
دارد کــه ۷ مــورد آن فعال اســت. ما در تلاشــیم 
ایــن بازارچه هــا را فعــال و ظرفیــت اســتفاده از 
مــرز را بــرای مرزنشــینان مهیــا کنیــم. در همین 
زمینــه منطقــه ریمدان را که ســال گذشــته هیچ 
زیرســاختی نداشــت  تجهیز کردیم و امسال این 
منطقه پذیرای زائران اربعین پاکســتانی بود. در 
حــال حاضــر هم شــمار کامیون هایی کــه در این 
بازارچه تبادل می شــود، معادل میرجاوه اســت 
که زمینه ساز رونق منطقه شده است. کار ساخت 
اولین بازارچه خرده فروشــی کشور با پاکستان در 
منطقه »پیشین« تمام شــده و رویه آن در شرف 
ابلاغ است و منتظریم با حضور طرف پاکستانی 
ایــن بازارچه راه اندازی شــود و در ســفر اخیر وزیر 
امور اقتصادی و دارایی دستور دادند تا در بازارچه 
خرده فروشــی میلــک یــک محوطــه اختصاص 
دهنــد کــه مــردم مبادلات شــان را انجــام دهند. 
در حــال حاضــر در پایانه های مــرزی و گمرکات 
یک مقدار ســختگیری وجود دارد و بــا راه اندازی 
بازارچه ها رونق آنها از پایانه ها بیشتر شده است، 
زیــرا رویه های ســخت در بازارچه ها وجــود ندارد 
و تجــار و مــردم از ایــن رونــد در بازارچه ها راضی 

هستند.
ë  رویدادها و وقایع تلخ اخیر در اســتان سیستان و

بلوچستان چه تأثیری بر فعالیت روزمره و کسب 
و کار مردم و روند توســعه و اقتصاد استان گذاشته 

است؟
 ما تــا قبل از 8 مهرمــاه ۱4۰۱ کــه آن اتفاقات 
ناگــوار در زاهــدان رخ نداده بــود در تلاش بودیم 
با معرفی کارهایی که در حوزه مرز، اشــتغال و... 
انجــام داده ایم، تصویر واقعی اســتان را منتشــر 
کنیــم و نشــان دهیــم اخبــاری کــه درخصــوص 
ناامنی ها از استان منتشر می  شود حقیقت ندارد 
اما این اتفاقات جلوی ایــن کار را گرفت. در واقع 
سیستان و بلوچســتان برعکس چیزی که درباره 
آن گفته می  شــود بر اســاس آمارهــا در رتبه های 
پایین جــرم و جنایت قرار دارد. اگر به طرح هایی 
که در یکســال گذشــته و در طول دولت سیزدهم 
در اســتان اجــرا شــده نگاهــی بیندازیــم، متوجه 
می  شویم تمام این موفقیت های بسیار در سایه 
امنیت انجام شــده است. مگر می  شــود ۳۱ هزار 

شغل در ناامنی ایجاد شود؟
هر چند روند توســعه در اســتان طی یکســال 
گذشته شتاب قابل توجهی داشته اما اغتشاشات 
و حوادث زاهدان روند توسعه استان را کند کرد و 
به عبارتی ترمز دستی توسعه را در استان کشید. 
در واقع حوادث 8 مهرماه چهره ناامنی از استان 
ایجاد کرد و بیشــترین آســیب را به اقتصــاد وارد 
کرد. همین موضوعات سبب شد ۱8 سرمایه گذار 
در حوزه معدن، صنعت و... از سرمایه گذاری در 
اســتان انصراف دهند. اگر شــما امروز با بازاریان 
زاهــدان صحبــت کنیــد، متوجــه می  شــوید کــه 
بیشــترین ضرر و زیان به آنها رسیده است. البته 
در حال حاضر استان در آرامش است. امیدوارم 
که قطار توسعه دوباره به حرکت خود ادامه دهد 
ایــن روند متوقف شــود یا دوباره به روند توســعه 

برگردیم.
درســت اســت کــه حــوادث زاهــدان تبعات 
زیــادی داشــت اما بایــد به ایــن نکته هــم توجه 
شود، در اغتشاشــات اخیر سیستان و بلوچستان 
به جــز زاهدان کمترین تجمعات و تراکنش ها را 
داشــته اســت. در مورد حــوادث زاهدان هم بعد 
از دســتوری که رهبر معظم انقلاب درخصوص 
بررســی بــرای تشــخیص افــراد بیگنــاه در ایــن 
حوادث اعلام فرمودند این افراد در زمره شــهدا 
اعلام شــدند. همچنین افراد و کسانی که در این 
زمینه قصور و کوتاهی داشتند برکنار شدند و ۲۰۰ 
نفــر از افرادی کــه در جریان این حوادث تحریک 
و احساســی شــده و دســت بــه اقداماتــی در این 
حوادث زده بودند نیز بعد از ســفر نماینده عالی 
رهبر معظم انقلاب به استان آزاد شدند.  مردم 
اســتان بخوبــی می  داننــد نظــام و دولــت توجه 
علی رغــم  و  دارد  تســنن  اهــل  بــه  ویــژه ای 
جوســازی های متعدد مبنی بر عــدم به کارگیری 
افراد اهل تســنن در مدیریت اســتان بســیاری از 
مدیریت های استان از جمله در سطح معاونان 
استاندار، فرمانداران و مدیران کل به برادران اهل 
تسنن واگذار شده است. ما در این استان مواردی 
داریم که پدر شــیعه و مادر اهل ســنت هستند  و 
همه خانواده در کنار هم با صلح زندگی می  کنند 
. از 5 معاونت استانداری یکی از معاونان از اهل 
تســنن و یکی بلــوچ هســتند. بیــش  از ۶۰ درصد 
فرمانداران، بیش  از ۷۰ درصد معاونان فرماندار 
و بخشداران اســتان بلوچ و از اهل سنت هستند. 
لــذا هیچ تفکیکی بین شــیعه و ســنی در اســتان 
وجود ندارد . معاون سیاسی اجتماعی استاندار، 
معــاون هماهنگــی امــور عمرانــی اســتانداری، 
مدیرکل شرکت توزیع برق استان، مدیرکل امور 
روســتایی و عشــایری، مدیرکل ورزش و جوانان، 
مدیــرکل تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی، مدیرکل 
راهداری و حمل و نقل شــمال اســتان، مدیرکل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان از برادران اهل 
سنت هستند که این یک پیام دارد که در استانی 
که اهل سنت از لحاظ جمعیتی غالب هستند در 
تصمیم گیری و فعالیت هــای مختلف از جمله 

فعالیت های دولت حضور پررنگی دارند.

ë  شما از ابتدای مســئولیت بر چند نکته از جمله
جذب ســرمایه گذار و توسعه اشتغال تأکید داشته 
و بارها اعام کرده اید ما در تاشــیم تا نگاه امنیتی 
از استان برداشته شود و سرمایه گذاران بیشتری به 
فعالیت بپردازند. این برنامه ها تاکنون در میدان 
اجرا چه وضعیتی دارند و چه دستاوردهایی در این 

زمینه ها داشته اید؟
ما در حوزه اشتغال به علت اینکه بنگاه های 
پتروشــیمی،  فــولاد،  ماننــد  اقتصــادی  بــزرگ 
بــر  تمرکزمــان  نداریــم،  را  و...  خودرو ســازی 
اشــتغال های خــرد خانگــی و روســتایی ماننــد 
دامپــروری،  قالی بافــی،  کوچــک  کارگاه هــای 
کارگاه هــای خانگــی و شــرکت های دانش بنیــان 
اســت و از همین طریق توانســته ایم 4 ماه مانده 
به پایان ســال بالغ بر ۳۱ هزار شــغل ایجاد کنیم 
و تعهــد یکســاله خــود را زودتــر از موعــد تحقق 
ببخشــیم. در واقــع تعهــد مــا تــا پایان ســال ۲8 
هزار شــغل بوده اما با اقداماتی که صورت گرفته 
توانسته ایم بیشــتر از ظرفیت شغل ایجاد کنیم. 
البتــه در نظــر داریم ایــن رقم را تا پایان ســال به 
بیــش از 4۰ هزار شــغل برســانیم. هــر چند رقم 
اعــلام شــده عــددی اســت کــه در ســامانه رصد 
وزارت کار ثبت شــده اما اعتقــاد داریم که حدود 
۵۲ هزار شــغل ایجاد شــده که از این تعداد برای  
۲۵ هــزار نفر در طرح های عمرانی ایجاد شــغل 

شده است.
ë  با توجه به اشتغال ایجاد شده، شاخص های این

استان از نظر بیکاری اکنون در چه وضعیتی است 
و چقــدر بهبــود یافته اســت؟ نکته دیگــر اینکه با 
توجه به محرومیت تاریخی این استان، جمعیت 
جوان و جغرافیــای پهناور آن آیــا می توان گفت 
ایجاد 30 یا 50 هزار شغل در یک سال کافی است؟

ما اعتقاد داریم که برای یک استان ۳میلیون 
نفری اگر بخواهد اتفاق های بزرگی صورت بگیرد 
و شــاهد توســعه در آنجا باشــیم بایــد ۳۰۰ هزار 
شــغل ایجاد شود. در حال حاضر درصد بیکاری 
در اســتان ۱۱.۲ اعلام شده که در سال های گذشته 
بسیار بیشتر بوده است. با تلاش هایی که صورت 
گرفته می توان گفت که جایگاه اشتغال در استان 
در حــال حاضر مطلوب اســت زیرا در ســال های 
بیــکاری  چهــارم  و  پنجــم  جایــگاه  در  گذشــته 
بوده ایم که این اشــتغال های جدید ســبب شده 
به جایگاه ۱۱ کشــور برسیم. از سوی دیگر ۲۶ هزار 
نفر از جوانان اســتان در مشــاغل فنی و حرفه ای 
آمــوزش دیده انــد و توانســته ایم اولیــن کارخانه 
فریــم عینــک کشــور را در ایــن اســتان راه اندازی 
کنیم. اولین کارخانه های تولید میلگرد استان در 
دولت ســیزدهم راه اندازی شده است. همچنین 
واحدهای بــزرگ صنعتی مس و طلا در منطقه 

سفید آب در حال کار هستند. البته تعداد زیادی 
از واحدهای صنعتی دیگر نیز راه اندازی شده اند 
و بدون شــک تا پایان سال تعداد بیشتری شغل 

برای جوانان استان آماده خواهد شد.
ë  کشــاورزی شــرب،  از  اعــم  اســتان  آب  تأمیــن 

بلوچســتان  و  سیســتان  در  صنعتــی  مصــارف  و 
بخصوص در منطقه سیستان یکی از خواسته ها و 
انتظارهای دیرینه مردم اســتان از دولت است. با 
توجه به حمایت های دولت و اجرای طرح جهاد 
آبرســانی در اســتان تا کنون چه کار هایی برای رفع 

این معضل صورت گرفته است؟
طی ۱۵ ماه حضور در سیســتان و بلوچســتان 
روی دو مســأله مهم تأکید و تمرکز داشــته ایم تا 
اولویت های اســتان را مشــخص و براســاس این 
اولویت هــا تخصیــص منابــع و تمرکــز کنیــم که 
اولویــت نخســت در بخش هــای راه و آب در این 

استان است.
در همیــن راســتا علی رغــم اینکــه ظرفیــت 
چــاه نیمه هــا بســیار کاهــش یافتــه امــا کارهــای 
بزرگی انجام شــده اســت. مــا توانســته ایم برای 
تأمیــن آب آشــامیدنی مردم اســتان بخصوص 
در بخش سیســتان ۱۵۰ میلیون مترمکعب آب 
چاه نیمه ها را منتقل کنیم.  از ســوی دیگر زمانی 
انتقــال آب دریای عمان برای مردم اســتان یک 
رؤیــا بود اما اکنــون این طرح اجرا شــده و بزودی 
بــه بهره بــرداری خواهد رســید. بخــش بزرگی از 
آبگیــر این طرف بتن ریــزی و ۱۵۰ کیلومتــر از آن 
تسطیح شده اســت. ۱۵۰ کیلومتر لوله خریداری 
و چهــار پلن ۲۰۰ مترمکعبی قــرارداد انتقال آب 
نیز با شرکت مپنا منعقد شده است. به این نکته 
توجه داشــته باشید اگر تا سال گذشته صحبت از 
آب دریــای عمان و چاه های ژرف می شــد کســی 
اطلاعــی از آن نداشــت امــا در حــال حاضر ســه 
چاه ژرف در سیســتان به آب رســیده و ۴۰ لیتر بر 
ثانیــه میــزان آبدهی آن اســت و یک هــزار و ۶۰۰ 
مترمکعب آب از این چاه ها شــیرین و به شــبکه 
روســتایی منطقه تزریق می شــود. از ســوی دیگر 
با پیگیرهایی که از ســوی استانداری و نمایندگان 
مــردم ایــن اســتان در مجلس شــورای اســلامی 
انجام شــد، خط انتقال آب از چابهار به سیستان 
و بلوچســتان مصوب شده اســت. منطقه آبگیر 
در منطقه گیشار چابهار بتن ریزی و ۱۵۰ کیلومتر 
تســطیح لوله گذاری انجــام و قــرارداد خرید ۱۵۰ 
کیلومتر لوله بســته شــده اســت و قــرارداد چهار 
پلنت ۲۰۰ هزار مترمکعبی آب شیرین کن با مپنا 
و دو شرکت دیگر که بتوانند آب شیرین کن نصب 
کنند انجام شده و الان رؤیای انتقال آب از دریای 

عمان در حال محقق شدن است.
ë  آن از  بعــد  و  ژرف  آب هــای  اســتخراج  آیــا 

شیرین سازی این آب ها مقرون به صرفه است؟
در بحــث آب هــای ژرف و آب دریــای عمــان 
ما نــگاه اقتصادی به موضــوع نداریم زیرا حفظ 
منطقه سیســتان و بلوچســتان و تأمین نیازهای 
اولیــه مــردم اســتان، بســیار مهــم اســت و هیچ 
زمان نمی توان بــرای آن ارزشــگذاری اقتصادی 
انجــام داد زیر امنیت ملی کشــور به این موضوع 
گــره خــورده اســت. ما به هــر طریــق ممکن آب 
مورد نیاز اســتان سیستان و بلوچســتان را تأمین 
خواهیم کرد. البته می دانیم که هزینه آن بســیار 
زیاد است اما باید این کار انجام شود وگرنه شاهد 
آمار بالای مهاجــرت از این منطقه خواهیم بود. 
در بخش آب هــای ژرف موضوع اقتصادی برای 
ما مطرح نیست و تنها اولویت ما سرعت است، 
مــا اعتقاد داریم که باید بســرعت ۱۰۰ حلقه چاه 
ژرف در منطقه حفر شود. در کنار آن خط انتقال 
آب دریــای عمــان هــم در حال پیگیری اســت و 
بــر اســاس برنامه ریزی ها تا ســال ۱۴۰۴ این خط 
بــه اســتان خواهد رســید. البتــه همزمان بــا این 
موضوعــات حقابــه هیرمند نیز پیگیــری خواهد 
شد زیرا در صورتی که این حقابه به استان نرسد 
با وجود تمــام این تلاش ها قطعاً دچار مشــکل 

خواهیم شد.
ë  طــرح جهــاد آبرســانی در روزهــای ابتدایــی با

سرعت پیش می رفت اما در حال حاضر گویا این 
طرح کند شده است، علت آن چیست؟

در طــرح جهاد آبرســانی که وزیر نیــرو اعلام 
کرده بودند آبرسانی به یکهزار و ۷5۱ روستا سهم 
اســتان بوده که باید ظرف مدت ۳۰ ماه آبرسانی 
می شــد، ســرعت اولیه این طرح هم خوب بود و 
تاکنون ۱۵۵ روســتا هم آبرســانی شــده است. ما 
برنامه داشــتیم تا آخر ســال آب را به ۵۰۰ روستا 
برســانیم اما چون این طرح تأمین اعتبار نشــده 
روند آن بسیار کند پیش می رود. البته ما از منابع 
دیگــر تــلاش داریم این طــرح را تــا جای ممکن 
اجــرا کنیم، در حال حاضر خیرین اســتان را روی 
ســه موضــوع مدرســه ســازی، درمانگاه ســازی و 
آب روســتایی هدایت و متمرکز کرده ایم و از این 
طریق توانســته ایم حدود ۶۵۰ روستا را آبرسانی 

کنیم.
ë  حوزه راه بخصوص نبود بزرگراه ها در سیستان

و بلوچســتان همواره چالش های بزرگــی را ایجاد 
کــرده اســت. ســال های متوالــی بیشــترین آمــار 
تصادفات منجر به مرگ مربوط به این استان بوده 
اســت و اگر بررســی کنیم، متوجه می  شویم نبود 
بزرگراه اصلی تریــن عامل این موضوع بــوده، در 

این خصوص چه اقداماتی انجام شده است؟
این استان ۲۴ هزار کیلومتر راه اصلی و فرعی 
و روســتایی دارد و اولیــن و مهم تریــن موضــوع 

از نظــر مــرزی و گردشــگری توســعه راهســازی 
اســت، در ادوار گذشــته ســالانه فقــط ۱۰ کیلومتر 
جاده دوبانده در اســتان ســاخته شــده است، اما 
در دولــت ســیزدهم از ابتــدای شــهریورماه ۱۴۰۰ 
تاکنون ۲۲۳ کیلومتر جاده دوبانده ســاخته شده 
اســت. در واقــع ما توانســته ایم طی یک ســال به 
انــدازه ۲۰ ســال جــاده دوبانــده ایجــاد کنیــم. در 
سیستان و بلوچستان که شاخص بزرگراهی بسیار 
کم اســت و مــا حتی به انــدازه یــک کیلومتر هم 
آزادراه نداریم، اضافه شــدن ۲۲۳ کیلومتر جاده 
دوبانده کار بزرگی است. جاده های بزرگراهی که 
در این اســتان ایجاد شــده در کاهــش تصادفات 
منجر به مرگ بسیار مهم است، البته دولت باید 
جاده هــای بزرگراهی را در این منطقه گســترش 
دهــد.  همچنیــن ۶۳ پــل بــزرگ و کوچــک را که 
در ســیلاب های اخیــر از بین رفته بودنــد، دوباره 
ســاخته و تحویــل داده ایم. در این راســتا کارهای 
ســاخت بزرگ ترین پل خمیــری قصرقند که در 
زمان ســیلاب راه چند روســتا را قطــع می کرد به 
مراحل پایانی رسیده و در دهه فجر امسال افتتاح 
می شــود. پــل نهــراب در منطقــه سیســتان هم 
راه اندازی شده و پل شیله در مسیر جاده زاهدان- 

زابل نیز در حال انجام است.
ë  با توجه به موقعیت مرزی استان اعم از سواحل

مکران در جنوب و مرز طولانی زمینی با دو کشــور 
افغانستان و پاکستان، وجود شبکه ریلی مناسب 
و اتصــال آن بــه کریدورهای شــمال و غرب کشــور 
اهمیت فراوانــی دارد. در این زمینه چه اقداماتی 

انجام شده است؟
زمانی که صحبت از توســعه زیرساخت های 
راه می  شــود تمــام حوزه های آن اعــم از خطوط 
ریلــی، هوایــی، دریایــی و... مطرح اســت. در این 
زمینــه خــط ریلی زاهــدان بــه چابهار بــه عنوان 
بزرگ ترین طرح ریلی کشور طراحی شده و ۱۷۵ 
کیلومتر آن که زاهدان را به خاش متصل می  کند، 
افتتاح شده است. راه آهن چابهار- خاش نیز ۶۴ 
درصــد پیشــرفت فیزیکی دارد. زیرســاخت های 
مناطــق مختلــف راه آهن چابهــار- خاش مهیا 
شــده و دولــت قــول داده بــرای ریل گــذاری در 
مســیر ایرانشهر به خاش اعتبار مورد نیاز طرح را 
کــه حدود ۷۰ هزار میلیارد ریال اســت به اســتان 
تخصیص دهد. ما انتظار داریم تا سال ۱۴۰۲ یا در 
نهایت نیمه اول ســال ۱۴۰۳ خط آهن زاهدان - 
چابهار به شــبکه سراسری وصل شود البته ادامه 
آن خــط آهــن به ســمت میرجاوه اســت که این 
خط آهن الان وجود دارد اما باید نوســازی شــود. 
برای تســهیل در روابــط تجاری و کریدور شــرقی 
کشــور در نظــر داریــم ادامه ایــن خط آهــن را به 
زابل -بیرجند و ســرخس نیــز ادامه دهیم که اگر 
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 شیما جهانبخش 
خبرنگار

در ادوار گذشته سالانه فقط ۱0 کیلومتر جاده دوبانده در استان ساخته 
شده است، اما در دولت سیزدهم  از ابتدای شهریورماه  ۱۴00 تاکنون 

۲۲3 کیلومتر جاده دوبانده ساخته شده است. در واقع ما توانسته ایم 
طی یک سال به اندازه ۲0 سال جاده دوبانده  ایجاد کنیم

خط ریلی زاهدان به چابهار به عنوان بزرگ ترین طرح ریلی کشور 
طراحی شده و ۱۷5 کیلومتر آن که زاهدان را به خاش متصل می کند، 

افتتاح شده است. راه آهن چابهار- خاش نیز ۶۴ درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد. زیرساخت های مناطق مختلف راه آهن چابهار- خاش 

مهیا شده و دولت قول داده برای ریل گذاری در مسیر ایرانشهر به خاش 
اعتبار مورد نیاز طرح را که حدود ۷0 هزار میلیارد ریال است به استان 

تخصیص دهد
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بازاریان زاهدان؛ زیان دیدگان اصلی ناآرامی ها 
فرصت ها و چالش های توسعه پهناورترین استان کشور در گفت و گو با » حسین مدرس خیابانی« استاندار سیستان و بلوچستان

حوادث اخیر باعث شد ۱8 سرمایه گذار در حوزه صنعت و معدن از سرمایه گذاری در سیستان و بلوچستان انصراف دهند
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سیستان و بلوچستان به تعبیر رهبر معظم انقاب، »گنج پنهان« است؛ استانی که سیما و تصویر کلیشه 
شده آن در ذهن عموم تفاوت های بسیاری با ظرفیت ها و داشته های درونی آن دارد. جغرافیای سیستان 
و بلوچســتان در همجواری دریای عمان در جنوب و همســایگی با پاکســتان و افغانستان، ترسیم کننده 
چشم انداز پرجاذبه اقتصادی است که با بهره برداری از حداقل این ظرفیت ها هم می توان شاخص های 
این اســتان را از نظر اشــتغال، رفاه و درآمد بهبود داد. از ســوی دیگر این اســتان از شــاخص جوان ترین 
جمعیت کشــور هم در ترکیب جمعیتی خود نصیب برده اســت که می تواند دغدغه ســرمایه گذاران 
را برای دسترســی به نیروی کارجوان و پر انگیزه رفع کند. با این حال دلایل بســیاری وجود دارد که باعث 
شده این استان به جایگاه و حقی که شایسته آن است نرسد. دولت سیزدهم از ابتدای فعالیت تاکنون 
با اولویت قرار دادن برنامه های محرومیت زدایی و عدالت گرایی سعی داشته گام های مؤثری در بهبود 
شــاخص های اقتصادی استان بردارد. توجه به اشتغال مرزنشــینان، توسعه و بهسازی راه های سیستان 
و بلوچســتان، آبرسانی به روستاها، تکمیل شــبکه انتقال گاز، تأمین آب پایدار برای کشاورزی و صنعت 
استان، تکمیل خط ریلی کریدور جنوب به شمال کشور از مبدأ بندر چابهار، تشویق سرمایه گذاران برای 
حضور در این اســتان، بهبود مؤلفه های امنیتی و... از نقاط تمرکز برنامه ها و فعالیت های دولت در این 
استان بوده است. حسین مدرس خیابانی استاندار سیستان و بلوچستان چندی پیش میهمان روزنامه 
ایران بود. استاندار سیستان و بلوچستان افزون بر بازدید از تحریریه روزنامه ایران پاسخگوی پرسش های 
مــا در خصوص برنامه ها و دســتاوردهای فعالیت دولت ســیزدهم در این اســتان بــود. او همچنین به 
فرصت ها و تهدید های توســعه اســتان سیستان و بلوچستان اشاره داشــت و از کمبود ها و کاستی هایی 

گفت که مردم سیستان و بلوچستان جبران آن را از دولت انتظار دارند.


